
בשבוע שעבר נדם ליבו של החסיד השליח שחי את עולם 
השליחות של הרבי עשרים וארבע שעות ביממה, שבעה ימים 
בשבוע, יותר מיובל שנים | סופר 'כפר חב"ד' משרטט קווים 

לדמותו ואישיותו של הרב משה קוטלרסקי ע"ה, סגן יו"ר 
ה'מרכז לענייני חינוך', שפטירתו השרתה אבל כבד בקרב אלפי 
משפחות השלוחים | הלב הרחב ששפע דאגה בלתי מתפשרת 
לשלוחים; הידיד האישי ש'היה שם תמיד בשבילם', לא משנה 
השעה או המקום; ה'בולדוזר' הגדול שהקים בשליחות הרבי 

בתי חב"ד ברחבי תבל; המנהל המסור שהקרין חום ואכפתיות 
וידע כיצד להעניק תמיכה ועידוד בכל רגע נתון | סיפורו של 

החסיד שהקדיש את חייו בכל ליבו ונפשו לשלוחים

| מענדי קורטס |
צילומים: שניאור שיף, בנצי ששון, שימי קוטנר, מאיר אלפסי, ארכיון המל"ח וארכיון 'כפר חב"ד'

"הוא מסר את הלב 
שלו לשליחות 
ולשלוחים ברחבי 
העולם" | הצצה 
לדמותו הייחודית 
והנדירה של הרב 
משה קוטלרסקי 
ע"ה

ת ו ח י ל ש
עם לב ענק

מנהל נאמן. הרב 
קוטלרסקי ע"ה 
בד' אמותיו של 
המשלח באוהל 

הקדוש
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יום שלישי כ"ז באייר, בשעה שבע 
פחות  מעט  לפני  בבוקר,  וחצי 
במכשיר  הביט  הוא  משבועיים, 
הטלפון הקטן שהוגש לו בביתו. על 
המסך מולו ריצדו דמויותיהם של 
עשרות שלוחים מארצות אירופה 
ואפריקה, שהתכנסו יחד לכינוס 
שלוחים אזורי בעיר קרקוב הפולנית והעתיקה. הוא 
הכיר כל אחד מהם מקרוב. סביר להניח שגם ביקר 

בבתי חב"ד של רבים מהם.
בדיעבד אלה היו רגעים אחרונים של פרידה. הרב 
משה יהודה קוטלרסקי לא הצליח לדבר. גופו לא 
נענה לו. אבל המבט החתום הסגיר את מה שלא 
אמרו המילים; רצון עז ועמוק להיות שם עימם. 
לחזק ולעודד, להלהיב ולעורר, לשמוע על הצלחות 
ולהעניק כוחות מסייעים לחיילים שבחזית, בצבא 

השלוחים האדיר של הרבי.
לא היו כמעט כינוסי שלוחים אזוריים שהוא לא 
נכח בהם. בחודש שעבר התכנסו שלוחים ממדינות 
ארצות הברית בניו מקסיקו. גם בכינוס הזה לא 
יכול היה הרב קוטלרסקי להיות נוכח. הוא התחבר 
באמצעות ה'זום' ונשא דברים מרגשים בקול חרישי. 
"ליבי במזרח ואנוכי בתוך מערב", פתח בציטוט 
דבריו של המשורר היהודי המפורסם רבי יהודה הלוי, 
המבטאים כמיהה ותשוקה להיות במקום שעליו 
הנפש חושבת. אם לא פיזית, לפחות בלב, בכוונה. 
גם הוא היה שם בניו מקסיקו בליבו, כשליח שלרגע 

לא מרפה משליחות שהוטלה עליו.
בין שלל מעלותיו,  הרב קוטלרסקי הצטיין, 
בנאומים פומביים. הוא ידע היטב איך להלהיב קהל 
שומעים, להשפיע על המונים במילים ובמשפטים. כל 
מי שהכיר אותו נחשף לכך. אך במיוחד נגע לו הדבר 
כשמדובר היה בשלוחים. נאומיו בכינוסי השלוחים 
האזוריים השונים היו ארוכים, ספוגים בסיפורים 
מהרבי ובמסר שב ונשנה להתמסר לרצונו הקדוש. 

הוא ראה בכינוסים הללו הזדמנות להטעין את 
השלוחים במטענים גשמיים ורוחניים, שיהיו להם 

לתועלת בשליחותם.
גם בימי הכינוס בקרקוב לפני כשבועיים, התעניין 
הרב קוטלרסקי מקרוב. לפרטי פרטים רצה לדעת מה 
יהיה בכינוס, כמה שלוחים מגיעים, מה עלות הארגון. 

חש אחריות, וכאמור אף התחבר לכינוס ב'זום'.
שעות ספורות לאחר מכן, בסביבות השעה שלוש 
בצהריים, נדם ליבו של החסיד שחי את עולם 
השליחות של הרבי עשרים וארבע שעות ביממה, 
שבעה ימים בשבוע, יותר מיובל שנים. סגן יושב 
ראש ה'מרכז לענייני חינוך' השיב את נשמתו ליוצרו, 

התבקש לישיבה של מעלה.

קרבה אישית
המונים נפרדו השבוע מהרב קוטלרסקי. אלפי 
שלוחים חשו קשר אישי וקרוב אליו. זה היה קשר 
אמיתי. אבל לא רק שלוחים. גבירים, אישי ציבור, 
מקורבים לבתי חב"ד, חסידים שנחשפו לדמותו, 
בהלווייתו  לכתו.  על  הרגישו עצב  רבים  רבים 
שהתקיימה בשכונת קראון הייטס בצהרי יום רביעי 
בשבוע שעבר השתתפו המונים. שלוחים השקיעו 
זמן, מרץ וכסף כדי להגיע במיוחד להלוויה וללוותו 

למנוחת עולמים.
בשתי מילים אפשר לנסות ולתמצת את פשר 
הקשר העז שחשו אליו שלוחים. קרבה אישית. 
אומנם הרב קוטלרסקי היה אדם של פרויקטים 
גדולים. בשפת העולם יכנו זאת 'בולדוזר'. הוא לא 
חשב בקטן ולא מיהר להירתע מאתגרים; הוא ידע 
לסלול מסילות לליבותיהם של גבירים וגורמים 
בעלי השפעה, שהעריכו אותו. מאחוריו הייתה שורה 
כבירה של הישגים גדולים. עם זאת, ובד בבד, הצליח 

ב

"אומנם הרב קוטלרסקי 
היה אדם של פרויקטים 

גדולים, אך בד בבד 
הצליח להיות רגיש וקשוב 

לכל אדם כפרט. יהיה 
אשר יהיה. בכך כבש 

לבבות. מי שדיבר איתו 
חש כשווה בין שווים"

להיות רגיש וקשוב לכל אדם כפרט. יהיה אשר יהיה. בכך כבש לבבות. מי 
שדיבר איתו חש כשווה בין שווים. כמים הפנים לפנים. הרב קוטלרסקי 
ידע, בדרכו ובגישתו של הרבי, לגרום לאנשים ששוחחו עימו ונפגשו עימו 
להרגיש שמאמינים בהם, שסומכים עליהם, שיש להם אפשרויות להצליח.

את חייו הקדיש בכל ליבו ונפשו לשלוחים. שליחותו הייתה לדאוג 
להצלחתם. כששליח חיפש עזרה, נקלע לקושי וחיפש גורם שיעזור לו – 
הוא היה הכתובת. ומייד הפך העניין להיות גם הבעיה שלו. הוא לא נח ולא 
שקט, כפי שמעידים רבים, עד שפתר אותה. הוא לא רק חיכה שיפנו אליו, 

הוא מיוזמתו דאג להצלחתם של השלוחים.
הרב שניאור נג'ר, מצוות ה'מרכז לענייני חינוך', עבד לצידו של הרב 
קוטלרסקי בחמש־עשרה השנים האחרונות. "תמיד היה ניכר עליו", אומר 
ר' שניאור בשיחה עם 'כפר חב"ד' השבוע, "שהוא שליח בכל מהותו ונפשו. 
שלוחו של אדם כמותו. הרבי נתן לו שליחות, והוא התאמץ לבצע את 
השליחות שלו באופן מושלם ביותר. במאה אחוז. או אולי אפילו הייתי אומר 
– במאה ועשרים אחוז. הוא מסר את הלב שלו לשליחות ולשלוחים ברחבי 
העולם. ומי שהיה קרוב אליו יכול היה 
לראות את הכוח של הרבי שמלווה 

אותו, ואת ההצלחה שהייתה לו.
"רבים ידעו שהרב קוטלרסקי בילה 
יותר מאשר נכח בביתו  במטוסים 
בקראון הייטס. הוא לא עשה זאת 
כי אהב לנסוע. אף אחד לא אוהב 
לנסוע כה הרבה. לנסוע פעם בתקופה 
זה נחמד, אבל לבלות כמעט כל יום 
במטוס, ולפעמים פעמיים ביום, זה 
כבר סיפור אחר. והוא עשה את זה כי 
דאג לכל שליח. לפעמים יש שלוחים 
צעירים ומתחילים הזקוקים לדמות 
ותעזור  שליחותם  למקום  שתגיע 
להם להזניק את השליחות. בחלק 
מהמקומות הללו כבר יש קהילות 
קיימות והשליח הוא רק בחור צעיר בן 
24 שסיים כולל. הרב קוטלרסקי היה 
מגיע ודואג להם. עוזר להם להתאקלם.
לעיתים.  אליו  מתלווה  "הייתי 
זו לא הייתה רק עזרה חד ־פעמית 
שהסתיימה כשעזב את המקום. עד 
יומו האחרון דאג לכל השלוחים. בכל 
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הזמנה להגשת בקשות
תמיכה לתאגידים הפועלים

ללא כוונות רווח בירושלים לשנת 2024

הרב קוטלרסקי ע"ה לצד אחיו איש המל"ח יבדל לחיים הרב מענדל. מאחור בנו ממשיך דרכו הרב מנחם 
מענדל. מימין מאחור: הרב שניאור נג'ר

עם פדיון הנפש הכללי, בשם כל השלוחים, לקראת הקראתו אצל המשלח 
בכינוס השלוחים העולמי

"בהתוועדות 
השבת שאחרי 

פטירת אחיו אמר 
הרבי: "הוא יושב 

עתה בגן עדן 
ושומע חסידות 
מפי כ"ק מו"ח 

אדמו"ר". השבוע 
היו מי שחזרו 

לאותו ביטוי גם 
בקשר אליו, 

שהקדיש את חייו 
עבור שלוחי הרבי 

בכל העולם"

 JEM | 70003 שורה של הדרכות וקירובים. הרב קוטלרסקי במחיצת הרבי

32  |    |  גיליון 2063



ימות השנה יצרו עימו קשר שלוחים מכל העולם. 
לעיתים שיתפו אותו וסיפרו שהם זקוקים לעזרה 
ניסיון. שלוחים  כספית, לפעמים לעצה מבעל 
ידעו שיש להם כתובת שאליה הם יכולים להגיע 
ולקבל הדרכה ועזרה בחפץ לב בכל צורכיהם. הוא 
עזר לשורה ארוכה של שלוחים להקים בניינים, 

מכל הבחינות.
"הרב קוטלרסקי חשב על הפרטים הקטנים. 
לפעמים לפני שנדד לעיר מסוימת היה חושב מה 
יוכל להביא לשלוחים שיעזור להם וישמח אותם. 
פעמים רבות הביא עימו ממתקים לילדים. היה 
סוחב עימו מזוודות שלמות מלאות בכל טוב. לפני 
כל חג היו שלוחים פונים אליו בטלפון או במייל 
בבקשות שונות. הוא היה יושב שעות ארוכות, גם 
בלילות, ומכין רשימה שבה מפורט כמה כסף ישלח 
לכל אחד מכספים שגייס. הוא אהב לתת. הוא היה 
איש חסד. הנתינה שלו הייתה ללא הגבלות. הוא לא 
שמר שום דבר בשבילו. הוא עצמו חי ברמת חיים 
פשוטה מאוד ודאג לאחרים. שלוחים הרבו להגיע 
אליו לביתו עם משפחותיהם, והוא היה מחפש איך 

להנעים להם בהגיעם".
כשנג'ר מנסה לאפיין את סגנון העבודה עם 
הרב קוטלרסקי הוא מצביע על החתירה המתמדת 
להתקדם. "אחד הדברים החזקים ביותר שבלטו ברב 
קוטלרסקי היה, שמעולם לא הלך אחורה. תמיד רצה 
להגדיל את השליחות ולהגדיל את הפרויקטים, ללכת 
מחיל אל חיל. כמו שלימד אותנו הרבי. פעם לקראת 

חג הפסח היינו צריכים להתחיל להוציא לדרך את 
ה'מרכז שליחות'. היה תורם שהיה אמור להעביר 
לנו תרומה גדולה וסמכנו עליה. בפועל לבסוף 
אותה תרומה לא הגיעה. הרב קוטלרסקי אפילו לא 
חשב לבטל את מה שתכננו בגלל אי קבלת התרומה 
והתאמץ ללוות כספים ממקומות אחרים והעיקר 

שהדבר יבוצע. ולמה עשה זאת? כי ידע שזה מה 
שהרבי רוצה שיעשו. בכל דבר שעשה, היה חושב 
איך הרבי רואה את הדבר ומה הרבי רוצה שיעשו, 

ואת זה היה עושה. זה היה המוטו.
"העבודה עם הרב קוטלרסקי לא הייתה תחומה 
בזמן. זו הייתה עבודה שנמשכה ונמשכת יומם ולילה. 
אני יכול לומר שבעבודתי תחתיו לא הרגשתי שיש 
היררכיה של מנהל ופקיד, ושהוא מצווה עליי מה 
לעשות ושאני העובד שלו. להפך. התחושה הייתה 
שכולנו יחד בשביל אותה מטרה. לכולנו יש שליחות 

למלא. שליחות שניתנה מהרבי".
הרב שלמה בן טולילה, השליח הראשי למרכז 
אפריקה, משתף: "הרב קוטלרסקי היה כמו אבא 
וכמו חבר. הוא היה יכול 'לתת על הראש' ודבריו 
היו מתקבלים. לא הרגישו שהוא רק אומר ביקורת 
כדי לבקר. היה אכפת לו מהשלוחים. הוא לא היה 
מפחד מאף אחד. אני זוכר כמה פעמים שבהן הוא 
ראה ששליח שרוי בבעיה מסוימת, ולא הביט ימינה 

או שמאלה ומי ניצב מולו ומייד סייע".
לפני שיצא לשליחות, בחודש טבת תנש"א, עבר 
הרב בן טולילה יבדלח"ט עם הרב קוטלרסקי בחלוקת 
הדולרים. כשהגיע תורו סיפר הרב קוטלרסקי לרבי 
על נסיעתו לשליחות. הרבי העניק שני דולרים 
לשליח הטרי, ואז פנה אל הרב קוטלרסקי והעניק לו 
דולר עבור ה"קומישן". עמלה על מעורבותו בסידור 

השליחות ובכינונה.
"הרב קוטלרסקי היה חוזר על זה לפניי שוב ושוב", 

נזכר הרב בן טולילה השבוע, בשיחה עם 'כפר חב"ד', ומציג קטע וידאו 
מאותה חלוקת דולרים. "הרבי למעשה ביטא לפניו את תודתו על עבודתו".

 "הוא יושב עתה 
בגן עדן"

המוחלטת  ההתמסרות  את 
לרבי ולהוראותיו, את הלחלוחית 
שהתגלמה  האותנטית  החסידית 
בדמותו, ספג הרב קוטלרסקי ע"ה 
בינקותו בבית הוריו. הוא נולד בניו 
יורק, השבוע לפני 75 שנה, בראש 
חודש סיוון תש"ט, לאביו הרב צבי 
יוסף, חבר הנהלת ישיבת 'תומכי 
תמימים' המרכזית ב־770, ולאימו 
מרת גולדה ע"ה )לבית שימלמן(. 
סבו, הרב מאיר הכהן שימלמן, מסר 
את נפשו על שמירת השבת בתנאים 
ששררו אז באמריקה. בתו גולדה 
התקרבה לחסידות בצעירותה קודם 
נישואיה בעקבות משפחת ג'ייקובסון 

שהתגוררה סמוך לביתה.
בן  קוטלרסקי,  הרב  של  אביו 
בפולין,  קוצק  חסידי  למשפחת 
עבר את מלחמת העולם השנייה 
כשנדד מפולין הבוערת לווילנה עם 
קבוצת תמימים ומשם הגיע לשנחאי. בשנחאי נמנה עם קבוצת הבחורים 
המצומצמת שאדמו"ר הריי"צ בחר בהם לקבל ויזות מעבר לצפון אמריקה. 
בנערותו, שנים מוקדם יותר, הסתופף הרב צבי יוסף קוטלרסקי בצל אדמו"ר 
הריי"צ באוטבוצק, ואף זכר את חתנו הרבי מאותה תקופה, כשהגיע לביקור 

אצל חמיו.
בשנת תש"ב, עם חצייתו את האוקיינוס האטלנטי מאירופה, נשלח האב 
הרב קוטלרסקי עם חבריו לייסד בהוראת אדמו"ר הריי"צ את הישיבה 
במונטריאול, והוא גם שהקים את תלמוד התורה הראשון בעיר. בחול 
המועד פסח תש"ו הגיע לניו יורק, כדי לעשות את ימי החג האחרונים 

ההרשמה בעיצומה

שיטת הלימוד באוניברסיטה הפתוחה 

מאפשרת לך ללמוד לתואר יוקרתי 

בסדר היום, בזמן, במקום ובדרך שלך

זה הזמן להצטרף לבוגרים ולבוגרות 
שלנו שהשתלבו במגוון תפקידים 

ומשרות נחשקות במשק

openu.ac.il | 09-7783333

ללא צורך במכינה
וללא תנאי קבלה

מתאים לאורח
חיים חרדי

 ליווי אישי
ע"י נציג קהילתי

מגוון מלגות
לימודים

 ללמוד לתואר יוקרתי
בסדר היום שלך
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"כמים הפנים 
לפנים. הרב 

קוטלרסקי ידע, 
בדרכו ובגישתו 

של הרבי, לגרום 
לאנשים ששוחחו 

עימו ונפגשו 
עימו להרגיש 

שמאמינים 
בהם, שסומכים 

עליהם, שיש 
להם אפשרויות 

להצליח"

 JEM | 116546 הוראות ביחידות איך לחגוג בר מצווה. במחיצת הרבי, במעמד חלוקת 'כוס של ברכה'

נציג מסור ונתון. באוהל הק' בכינוס השלוחים באחת מהשנים האחרונות

האבא, הרב צבי יוסף קוטלרסקי
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במחיצת אדמו"ר הריי"צ. הוא היה אז בחור בשנות 
העשרים המאוחרות לחייו, ובמקום לחזור לקנדה, 
כפי שתכנן, קיבל הוראה ישירה מאדמו"ר הריי"צ 
להצטרף לצוות הישיבה המרכזית ב־770 כממלא 
מקום. אחרי נישואיו, באותו קיץ, הצטרף רשמית 
לישיבה, ובה ראה את שליחותו במשך שנים רבות.

נולד  שאליה  המיוחדת  האווירה  הייתה  זו 
הבן השני במשפחה, הרב משה יהודה. תכונותיו 
ויכולותיו  הניהוליות של הרב קוטלרסקי הבן, 
לסחוף אחריו המונים, נבטו כבר בילדותו. הוא נכנס 
ללמוד במוסדות החינוך החב"דיים בשכונת מגוריו 
קראון הייטס. חברו מאותם ימים בתלמוד התורה, 
השליח הרב שמואל גרייזמן, זוכר שהיה "הדרשן של 
הכיתה" ושהיה מרבה לדבר בפומבי ולעורר ולהלהיב 

את חבריו.
לימים תיאר הרב קוטלרסקי כי בילדותו היה 
אביו מעיר אותו ואת אחיו הגדול, יעקב דוד ע"ה, 
בכל בוקר בשעה רבע לשש, כדי ללמוד איתם גמרא 
וחת"ת. "בשש ועשר דקות כבר היינו צריכים לשבת 
ליד הגמרות", סיפר הרב קוטלרסקי אחרי פטירת 
אביו. "אבא היה מכין לנו כוס קקאו, ואם אחד 
מאיתנו עדיין לא קם מהמיטה, אבא לא היה שואל 
בזעף מדוע עדיין ישנים, אלא רק אומר בעדינות: 'נו, 
אם אתה רוצה להמשיך לישון – תישן'. זה הספיק 
כדי שהילד יזנק במהירות מהמיטה ובתוך דקות 

ספורות כבר יתיישב לצד הספר וילמד".
בשנת תשכ"ב, לקראת היכנסו בעול המצוות, נכנס 
הרב קוטלרסקי עם אביו ליחידות בחדרו של הרבי. 

הרבי שאל את אביו מתי בכוונתם לנסוע לאוהל 
קודם בר המצווה. אביו השיב, אולם הרבי הורה 
שייסעו לאוהל פעמיים – פעם אחת ביום שישי 

שלפני בר המצווה, ואז יחזור חתן בר המצווה את 
חלקו הראשון של המאמר "הקשור לבר מצווה של 
בעל הציון", ופעם נוספת ביום שני יום בר המצווה, 
ואז ישלים באוהל את חזרת המאמר. באותן שנים 
לא היו רבים שהרבי הורה להם לנסוע לאוהל לקראת 

היכנסם בעול מצוות.
במהלך היחידות גם התעניין הרבי אם עורכים 
מסיבה עבור חברי החתן. אביו של הרב קוטלרסקי 
ענה שאחד מהשולחנות באירוע אמור להיות מיועד 
לחברי בנו. הרבי שאל בחיוך: "האם שולחן אחד 
בלבד יספיק לכל החברים?" – והורה לעשות מסיבה 
נפרדת בישיבה לחבריו של החתן, אחרי העלייה 

לתורה בראש חודש סיוון.
סביב אירועי בר המצווה של הרב קוטלרסקי 
הייתה התייחסות נוספת מהרבי: הרבי הורה לאב 
באולם  )ולא  בבית  תיערך  המרכזית  שהחגיגה 

אירועים(, כדי שלא לשנות בין הבנים. זאת בהתאם לדברי הגמרא במסכת 
שבת "לעולם אל ישנה אדם בין הבנים". לא לגרום קנאה ביניהם. הרבי אמר 
שכשם שמסיבת בר המצווה של האח הגדול, יעקב דוד, נערכה בבית, כך 
גם מסיבת בר המצווה של הבן השני, משה יהודה, תיערך בבית. במשפחה 
נהגו בהתאם לדברי הרבי, ולימים גם חגיגת בר המצווה של האח הצעיר 

יותר במשפחה, הרב מענדל, נערכה בבית.
אגב, הסיבה שחגיגת בר המצווה של האח הגדול נערכה בבית המשפחה, 
נעוצה בתאריך הולדתו, יומו הראשון של חול המועד סוכות. האב רצה 
לערוך חגיגה גדולה במוצאי שבת בראשית, באולם גדול. אלא שהרבי הורה 
לו לקיים את האירוע בתאריך המקורי בסוכה. כשאמר האב לרבי שלסוכה 
לא ניתן יהיה להזמין את כל מי שברצונו להזמין, השיב הרבי שיהיה קהל 

קטן יותר. האירוע נערך, כאמור, בסוכת המשפחה.
אחיו הגדול של הרב קוטלרסקי, יעקב דוד, נפטר בפתאומיות בשנת 
תשכ"ז, בהיותו בן 19 בלבד. האח היה אז מתלמידי הישיבה במונטריאול 
ונודע כבחור חסידי. בהתוועדות השבת שאחרי הפטירה הכאובה אמר 
הרבי לרב קוטלרסקי האב על אודות בנו: "ער זיצט אין גן עדן און הערט 
חסידות פון שווער" ]הוא יושב עתה בגן עדן ושומע חסידות מפי כ"ק מו"ח 
אדמו"ר[. את הביטוי הנדיר והמופלא הזה שמעו נוכחים רבים בשעת מעשה 
בהתוועדות. השבוע היו מי שחזרו לאותו ביטוי גם בקשר לאח, שהקדיש 
את חייו עבור שלוחי הרבי בכל העולם. בוודאי הוא יושב בגן עדן ושומע 

חסידות מפי הרבי.

ה'כפתורים' והנחת־רוח
העיסוק המרובה של הרב קוטלרסקי במבצעי הרבי, שהיה לעיסוק 
המרכזי בחייו, החל כבר בבחרותו. בחורף תשכ"ח, כתלמיד צעיר בישיבה 
במונטריאול, שאביו נמנה עם מקימיה, יזם עם אחד מחבריו הקרובים 
בישיבה, הרב מנחם מענדל ליפסקר )לימים השליח הראשי לדרום אפריקה(, 

הכנת כפתורי פרסום על מבצע תפילין.
זה היה פחות משנה אחרי שהכריז הרבי על המבצע, שעתיד היה להיות 
ראשון ברשימה של עשרה מבצעים שיוטמעו בפעילות החב"דית חובקת 
העולם. באותה תקופה שטף את קנדה קמפיין בחירות שכלל בין היתר גם 
כפתורים כאלה. הרב קוטלרסקי והרב ליפסקר, ייבדל לחיים, חדורים במבצע 
שעליו הכריז הרבי, חשבו לנצל את אפיק הפרסום הזה עבור המבצע. הם 
יצרו בהתלהבות כפתורים ועליהם הטמיעו מסר )באנגלית( שקרא ליהודים 
"אני הנחתי תפילין, גם אתה הנחת?" הכפתורים הופצו במהירות ברחבי 

האזור ועוררו הדים.
אלא שבמהירות קיבל הרב קוטלרסקי שיעור בהפקת פרויקטים: גם 
אם מדובר במיזמים חיוביים לכאורה, נכונים, יש לעשות אותם במסגרת 
מתאימה, באישור מן הקודש פנימה. את השיעור הזה, שעליו חזר במרוצת 
השנים, קיבל ממי שעתיד היה להיות חונכו הישיר בעבודת חייו, הרב חדקוב, 

מנהל המרכז לענייני חינוך.
הדבר היה כאשר לקראת י' שבט באותה שנה נסעו הרב קוטלרסקי 
וחבריו לרבי. ביום ראשון י"ב בשבט קרא הרב חדקוב לרב קוטלרסקי 
ושאל אותו: "עשית מדבקה עבור מבצע תפילין?" קוטלרסקי הצעיר, שכבר 
הספיק לשכוח את העניין, ניסה בתחילה לנהוג בצניעות ולומר שאין בכך 
דבר מיוחד. אבל הרב חדקוב גער בו: "באיזו ישיבת 'תומכי תמימים' לימדו 
אותך כך להעלים דברים מהרבי?" שוב ניסה הנער להצטדק ולהסביר שלא 
חש שיש בכך דבר משמעותי במיוחד. אך הרב חדקוב כמנהגו לא קיבל את 
התירוץ והסביר: "לא משנה מה אתה חושב ומה אתה לא חושב, דבר כזה 

צריך לשלוח לרבי, האם שלחת?"
הדברים חלחלו. הרב חדקוב אמר שברצונו לקבל כפתור כדי להכניס 
אותו לרבי כבר באותו יום, לפני מנחה. הרב קוטלרסקי נרעש. הוא ניגש 
לראש ישיבתו, הרב אייזיק שווי, שנסע גם הוא לרבי לימים הללו, וסיפר 
לו על שיחת התוכחה. הרב שווי הציע לו שיכתוב לרבי מכתב רגיל, לא 
מתנצל, שתוכנו הוא שמצורף כפתור שהכינו מספר בחורים לחיזוק מבצע 

 700
חיוכים
נפלאים

למעלה מ־700 אלמנות ב-14 
סניפים ברחבי הארץ, מחייכות יותר, 

בריאות יותר וחיות טוב יותר

 בזכות עמותת נפלאות מתגברות 
ובזכות אלפי השותפות במפעל 
הייחודי לאלמנות הגיל השלישי

תנו יד. קחו חלק
כדי שגם לסבתא יישאר

ימי השותפות של

 נפלאות 
מתגברות
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"כששליח חיפש עזרה, 
נקלע לקושי וחיפש גורם 

שיעזור לו – הוא היה 
הכתובת. ומייד הפך 

העניין להיות גם הבעיה 
שלו. הוא לא נח ולא 

שקט, עד שפתר אותה"

 קראון הייטס מלווה בדמעות 
את הרב קוטלרסקי ע"ה | צילום: לוי

המונים נפרדים בהלוויית הענק בשבוע שעבר. צילום: לוי
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תפילין במונטריאול, וכי שואלים את הרבי אם כדאי 
להכין עוד מהם וכן אם יש צורך לבצע בהם שינוי. 
כך עשה הרב קוטלרסקי וחתם במכתבו כי הוא 
מקווה שיגרום לרבי נחת רוח רבה. את המכתב, עם 

הכפתורים, העביר לרב חדקוב.
כבר באותו יום, זמן קצר אחרי תפילת מנחה, יצא 
הרב חדקוב מחדרו של הרבי וחיוך על פניו. בידו 
היה המענה שכתב הרבי בכתב ידו על המכתב. הרבי 
כתב שלא לשנות את הכפתור ורק להוסיף בו כתובת 
למידע נוסף. הרבי מתח קו תחת המילים "לעשות 
עוד מהם", מהכפתורים, וכן הביע את נחת הרוח 
שגרם לו הדבר. הרבי תיקן את המילה "שיגרום", 
שכתב הרב קוטלרסקי במכתבו, ושינה אותה ל"גרם". 
כמו כן הוסיף מספר תיבות, כך שהמענה היה: "וגרם 
נחת רוח רב לכ"ק אד"ש במאוד, אזכיר על הציון".

בחורף תשל"א, כעבור שלוש שנים, הקים הרב 
קוטלרסקי את ביתו עם בת גילו רבקה )לבית קייזן. 
בתם של הרה"ח ר' שלמה שניאור זלמן קייזן ע"ה 

ורעייתו שולע שרפה, מראשוני השלוחים 
בקליבלנד שבאוהיו(. חתונתם התקיימה 
בשכונת קראון הייטס ביום שני, כ"ג 

בכסלו, בברכתו של הרבי.
קוטלרסקי  הרב  חתונתו שאל  לפני 

אם  היתר  בין  הרבי  את 
להיעתר להצעה שהציעו 

י  נ ב ו ם  י ד י ד י ו  ל
וכן חברים  משפחה 
ממונטריאול מקום 
לקיים  דיו,  לימו

ע  שב ת  ד ו ע ס
ל  בלי ברכות 
בעיר  שישי 

הקנדית, ולשוב למחרת לניו יורק, כך שיספיק להיות 
בשבת ה'שבע ברכות' שלו אצל הרבי. שאלתו של 
הרב קוטלרסקי הייתה אם להיעתר להצעה על רקע 

מזג האוויר הקשה השורר באזור מונטריאול.
תשובתו של הרבי הייתה: "למה להיכנס לכל זה 
ובניטל וכו' ומסיימים בטוב". אותו יום שישי היה 
25 בדצמבר. ליל 'ניטל' חל בליל שישי. מובן שאחרי 
תשובת הרבי נגנזה ההצעה והחתן והכלה לא נסעו 
לקנדה. בפועל באותו ליל שישי התחוללה סופת 
שלגים עזה במונטריאול ושדות התעופה הושבתו. 
אילו היו נוסעים ביום חמישי לעיר, לא היו מצליחים 
לכאורה לשוב עד שבת ל־770. הרבי בתשובתו 

השאיר אותם במחיצתו.
באותה שבת, אחרי סיום אמירת המאמר, הסתובב 
הרבי לפתע לעבר אביו של החתן, הרב יוסף צבי 
קוטלרסקי, שעמד במקומו הקבוע מאחורי הרבי, 
וסימן בידיו באומרו: "נו, שבע ברכות". 
זה היה ייחודי ובלתי שגרתי. בדרך כלל 
במקרים שערכו 'שבע ברכות' 
במהלך ההתוועדות היה הרב 
אחרי  לרבי  ניגש  חדקוב 
אמירת המאמר ושואל אם 
ניתן לערוך שבע ברכות. הפעם 

הורה כך הרבי מיוזמתו.

יחידות מפתיעה

זמן קצר לאחר נישואיו, בברכתו של הרבי, נכנס 
הרב קוטלרסקי לתפקיד המשמעותי של חייו. את 
ה'מרכז לענייני חינוך', הגוף הקדוש שהקים אדמו"ר 
הריי"צ זמן קצר לאחר בוא חתנו הרבי לארצות 
הברית ושבראשו עמד הרבי, ניהל מאז היווסדו 
הרב חיים מרדכי אייזיק חדקוב, ששימש גם יו"ר 
המזכירות של הרבי ומנהל המוסדות החב"דיים 
קוטלרסקי, שבלט  הרב  דמותו של  המרכזיים. 
במרצו, בלהט לבצע את רצון הרבי, בכושר הניהול 
שלו – צדה את עיניו של הרב חדקוב המבוגר, והרב 

קוטלרסקי מונה לעוזרו הקרוב.
הרב קוטלרסקי נכנס לתפקידו החשוב בחדווה 
רבה. הוא הכניס רוח רעננה ופורצת דרך לעבודת 
המל"ח והחל להיות מעורב יותר ויותר במערך 
במקביל  הרבי,  של  העולם  חובק  השלוחים 

לרב חדקוב.
לאורך השנים סיפר על אפיזודות שונות הקשורות 
לראשית תקופת עבודתו במרכז לענייני חינוך. כך 
לדוגמה סיפר במהלך אחת מהתוועדויותיו בכפר 
חב"ד, כי זמן קצר אחרי שהחל את עבודתו, הציעה 
לו אחת מקרנות הצדקה הגדולות ביותר בארצות 
הברית תרומה בסך מיליון דולר עבור פעילויות 
ליובאוויטש, בכפוף לחוזה מפורט שייחתם בין 
המרכז לענייני חינוך ובין הקרן המדוברת. הרב 
קוטלרסקי, שמח כולו, ניגש לרב חדקוב ועדכן אותו 
בתרומה הגדולה הממשמשת ובאה. אלא שבמהלך 
הכנת החוזה הבין הרב קוטלרסקי שהקרן דורשת, 
על מנת להעביר את תרומתה, לקבל דיווח מפורט 
של חשבונות הבנק של הארגון המקבל את הכספים 
ושל העומד בראשו, כדי לבדוק שהכול מתנהל באופן 
חוקי ורשמי, וכן להיפגש אישית עם נשיא הארגון 

ולהתרשם מיושרו.
לזה הרב קוטלרסקי כמובן לא יכול היה להסכים, 
והמגעים עם אותה קרן נעצרו. הרב חדקוב עודכן 
בכך. כעבור זמן קצר נקרא הרב קוטלרסקי להיכנס 
אל הרבי. הרבי ביקש לשוחח עימו בטרם תחל 
כניסת האנשים ליחידות בלילה. כשנכנס, דיבר איתו 
הרבי במאור פנים ובקירוב גדול. הרבי עודד אותו 
שימשיך את פעילותו, ואמר לו בין היתר: "מ'טאר 
ניט פארגעסען אז ס'דארף זיין חרישה און זריעה און 
אלע ל"ט מלאכות, בין מ'קומט צו די מיליון דולר". 
אסור לשכוח אשר צריכות להיות חרישה וזריעה, וכן 
כל ל"ט המלאכות, עד שמשיגים את מיליון הדולר. 

הרבי ביקש לעודד אותו ולחזקו.
אותן שנים היו רוויות במענות קודש ובהוראות 
מלוות שניתנו לרב קוטלרסקי מהרבי והכשירו אותו 
לתפקידו הרגיש. כך לדוגמה סיפר שכשבוע בלבד 
לאחר שהחל את תפקידו במל"ח אמר לו הרב חדקוב 
שיש לו משימה עבורו. הרבי קיבל באותה תקופה 
מכתב מחמיו של אחד העובדים במוסדות חב"ד, 
הטוען כי המעביד במוסד החב"די מתנהג 
כלפי העובד שלא כהוגן. הרב חדקוב ביקש 
מהרב קוטלרסקי שיבדוק את הפרטים. 
זה בדק והתרשם שאכן הפרטים נכונים 

בכללם ומיהר לצלצל אל הרב 
חדקוב ולדווח לו על כך. בשלב 
עלה  השיחה  במהלך  מסוים 
הרבי על הקו. הרב חדקוב ביקש 
מבן שיחו שיחזור על מסקנות 
בדיקתו. הרב קוטלרסקי חזר, ואז 
שמע את הרבי שואל: דיברת גם 
עם המעביד? תמיד צריך לשמוע 

את שני הצדדים.
המרכזיים  מעיסוקיו  אחד 
באותן  קוטלרסקי  הרב  של 
שנים, שנות הלמ"ד, עם היכנסו 
במפת  לשלוט  היה  למל"ח, 
היהדות העולמית ולבדוק את 
צורכי היהודים בערים השונות 
והיתכנות של שליחת שלוחים 
אליהם. בשנים המוקדמות יותר, שנות השי"ן, עם הקמת המל"ח, היה הרב 
חדקוב מי שעשה זאת, כשנסע לשורה של מוקדים ברחבי צפון אמריקה, 
כגון שיקגו ומונטריאול, ובדק תשתית לפתיחת סניפים של המל"ח בהם. 
בשנים מאוחרות יותר השתנה סגנון העבודה: עוד ועוד סניפים נפתחו 
ועוד ועוד שלוחים יצאו למדינות שונות ברחבי העולם. אבל עדיין נותרו 
מדינות רבות 'פנויות'. הרב קוטלרסקי היה מעורב בנעשה בקרב השלוחים 
בעולם, ובייחוד בנעשה במקומות שאליהם טרם הגיעו שלוחים. הוא כבר 
החל לבקר תכופות במקום שעתיד היה להיות לביתו השני במשך עשרות 

שנים – במטוס.
עוד ועוד סמכויות הופקדו בידיו. באחד הימים קרא לו הרב חדקוב 
והטיל עליו גם את ארגון מיזם ה'מרכז שליחות' הוותיק, אשר במסגרתו 
יוצאים בימי 'בין הזמנים' תלמידי 'תומכי תמימים' לערים שונות בכל רחבי 
העולם ומפיצים בהן יהדות – אם באמצעות עזרה לשלוחים המקומיים ואם 
בפעילות במקומות שעדיין אין בהם כלל שלוחים. עד אז היה הרב חדקוב 

מרכז את המיזם בעצמו.
"זה היה בשעת ערב, זמן קצר לאחר שהרבי חזר מהאוהל", שחזר הרב 
קוטלרסקי לימים, בשיחה עם 'כפר חב"ד', את אותו יום שבו מונה לאחראי 
על המיזם שאליו התמסר עשרות שנים. "הרב חדקוב אמר לי, בשם הרבי, 
כי מאחר שאני נוסע בעולם ומתוודע מקרוב לצרכים בערים השונות, 
מעתה התפקיד יהיה מוטל עליי. כדי להדגיש את חשיבות וחביבות העניין, 
סיפר לי הרב חדקוב עד כמה הרבי בעצמו היה מעורב בפעילות זו בשנותיו 
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"הרבי שאל: איך הוא אינו יודע": הרב קוטלרסקי מימין צמוד לארון הקודש. ראשון משמאל בסמיכות לרבי – 
מנהל המל"ח הוותיק הרב חדקוב, שהכניס את הרב קוטלרסקי לעבודה במל"ח

"באחת היחידויות 
שלהן זכה 

בצעירותו, הדריך 
אותו הרבי ונתן 

לו 'שיעור' בגיוס 
כספים. הרבי תיאר 
לפניו באריכות איך 
ניגשים לפגישה עם 

גבירים ואת העבודה 
הנדרשת לזה"

שנים של ליווי. הרב קוטלרסקי, מימין

פס הקול של כינוס 
השלוחים. הרב 
קוטלרסקי

לסבתא 
לא נשאר

גם אלמנה מוקפת בנכדים, 
צריכה את החברה של בנות גילה.

תתפלאו, גם סבתא רוצה 
לצאת לטיולים ולהשתתף בשיעורים

תנו יד. קחו חלק
כדי שגם לסבתא יישאר

ימי השותפות של

 נפלאות 
מתגברות
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הראשונות בארצות הברית".
הרב חדקוב תיאר לרב קוטלרסקי איך לקראת כל 
קיץ בשנות הבראשית היה נכנס אל הרבי, שכונה 
אז הרמ"ש, ובידו מפה ורשימה של הערים השונות 
שאליהן מתוכננות נסיעות הבחורים במסגרת 'מרכז 
שליחות'. הרבי, כך סיפר, היה מתייחס לכל מקום 
ומקום, ויודע לומר בדיוק באיזו עיר נוסעים ברכבות 
ולהיכן אמורים להגיע במטוסים, איפה יצטרכו 
לשכור סירה ואיפה יידרשו לשכור רכב. הרבי גם 
היה קובע באילו מלונות יתאכסנו השלוחים, באילו 
טיסות המשך ייסעו, ולבסוף אף היה מתאים את 
זוגות הבחורים שנבחרו למקומות המסוימים שסימן 
באטלס. הרבי גם היה מעורב בנושא התקציב הנחוץ 
לצורך הנסיעה וכדומה, והורה איזה מסע יתנהל על 
ידי שני בחורים, ולאן יש לשלוח דווקא שלושה 

בחורים וכדומה.
"האינפורמציה של הרבי על כל נקודה ונקודה 
ברחבי העולם הייתה מדהימה", שִחזר הרב חדקוב 
באותה עת באוזני הרב קוטלרסקי. "נראה היה 
שהרבי מנתב את דרכם של החיילים שהוא שולח 
לחזית, בדייקנות מופלאה וברוח נבואית גלויה 
ממש, וכמו מסלק במו ידיו הקדושות את המוקשים, 
'הליסטים וחיות רעות', בגרסתם המודרנית". כך 
זכר הרב קוטלרסקי מפי הרב חדקוב, וסיפר על כך 

בהזדמנויות רבות.

הרבי על הקו
אי אפשר לכנס לכדי כתבה אחת, ואולי אף גיליון 
שלם, את סיפור מעורבותו של הרב קוטלרסקי ע"ה 
במפעל השליחות חובק העולם שהקים הרבי. ככל 
שנקפו השנים גברו הסמכויות שניתנו לו. הוא היה 
מעורב בכל ליבו ונפשו במפת השליחות; ביציאה 
של שלוחים חדשים למקום שליחותם ובדאגה 
מקרוב להתאקלמותם ולשלל צורכיהם. הוא היה 
סובב ברחבי העולם, ממשש את הדופק היהודי 
במקומות הללו ומדווח על הכול במכתבים לרבי, 

וזוכה לתשובות ולהדרכות מפורטות.
הנה דוגמה אחת, מתוך אין־ספור כדוגמתה, 
המלמדת גם על רמת האמון הרבה שזכה לה הרב 
קוטלרסקי: בשנת תשד"מ קיבל הרבי מכתב מראשי 
הקהילה היהודית בעיר קוצ'במבה שבמרכז בוליביה, 
השואלים את הרבי אם יוכל לשלוח רב לקהילתם. 

"הרב קוטלרסקי ידע 
שהזמן של הכינוס הוא 
כמעט הזמן היחיד שבו 
שלוחים נפגשים זה עם 
זה והשקיע ימים ולילות 

כדי לוודא שהתוכנית 
תהיה מושלמת ותענה על 

הצרכים של השלוחים"

בחזית תמונת השלוחים 
המפורסמת, לצד יו"ר המל"ח הרב 
חיים יהודה קרינסקי ויו"ר אגו"ח 
העולמית הרב אברהם שם טוב

ארגון נפלאות מתגברות שמאיר את חייהן של יותר מ־700 אלמנות 
בגיל השלישי, קיים בשבוע האחרון את אירוע השקת קמפיין ההתרמה 
השנתי שלו, באולם הפנסאים בכפר חב"ד • למה נבחרו ימי חודש סיוון, 
כמה סניפים פעילים של הארגון יש בארץ ומה אמרו הרבנית נחמה 

שאקי וחה"כ לשעבר שולי מועלם? | מיוחד
באולם הפנסאים שבכפר חב"ד התקיים בסוף השבוע שעבר אירוע מיוחד 
במינו. אירוע בו נטלו חלק קרוב למאה נשים שהגיל הממוצע שלהן היה הגיל 
השלישי. היה זה אירוע ההשקה של קמפיין השותפות השנתי של עמותת 
נפלאות מתגברות, ארגון שצמח בשנתיים האחרונות בשקט בשקט מתחת 

לרדאר וחברות בו כיום למעלה משבע מאות נשים מכל רחבי הארץ.
עמותת נפלאות מתגברות שמה לה למטרה להאיר את חייהן של אלמנות 
הגיל השלישי שעל־אף שיש מהן סבתות לעשרות נכדים, ועל־אף שיש מהן 
מוקפות בבני ובנות משפחה, הן הולכות לישון לבדן וחסרות את חברתן 

המשמחת של בנות גילן.
ה"סבתות" האלו שנמצאות בלבו של קמפיין השותפות שעלה בסוף השבוע 
לאוויר, הן, כך מתברר, נשים עתירות ניסיון ומלאות רצון לתת ולתרום. 
וכך, לאירוע ההשקה שהיה למעשה ערב רתימה לקראת הקמפיין, התקבצו 
ובאו קרוב למאה נשים, רובן אלמנות שחברות בארגון, כשהן מגדירות 
לעצמן יעדים גיוס ומאתגרות את הדעה החברתית הרווחת אודות נשים 

בגיל השלישי.
היו שם נשים מהנגב והגליל, מהמרכז והפריפריה, מכפר חב"ד ומיישובים 
מרוחקים. כולן הגיעו למען מטרה אחת, להגדיל משמעותית את היקף 
השותפות בארגון שעושה לילות כימים במשך כל ימות השנה למען האלמנה, 

גם אם נדמה כי איננה בודדה.
גב' מירי שניאורסון, מי שייסדה את הארגון ועומדות בראשו מיום הקמתו, 
מסבירה את עיתוי השקת הקמפיין: "הכל קשור לתורה הקדושה. ציר מרכזי 
בפעילות החברתית של הארגון הוא שיעורי התורה וההתוועדויות שחלקם 
מתקיימים תמידים כסדרן בכל שבוע. לכן קבענו לעצמנו לקיים את ימי 
השותפות סמוך לחג מתן תורה". עיצוב האירוע היה קשור גם הוא למתן תורה 
והאולם כולו קושט בפרחים ועלים ירוקים כדי להזכיר את הירוק שכיסה את 

ההר עליו ניתנה התורה.
בין משתתפות ערב ההשקה הייתה גם אלמנתו של השר לשעבר פרופ' 
אבנר חי שאקי ע"ה שזכה לקירובים רבים מהרבי. היא, הרבנית נחמה שאקי, 
תיבדל לחיים ארוכים, סיפרה על הקשר שלה ושל בעלה לרבי והזכירה את 
שתי האלמנות ששמן נקשר בחג השבועות: רות ונעמי שלא רק שצמחו מתוך 

השבר, אף זכו שמהן נולד דוד המלך.
אורחת נוספת הייתה חה"כ לשעבר שולי מועלם, אלמנתו של סא"ל משה 
מועלם שנהרג באסון המסוקים. היא סיפרה על הבחירה שלה לחיות אחרי 
האסון הנורא ועל־כך שגם אחרי שנופלים, צריכים לאזור כוחות ולהמשיך 

בחיים כי כך הקב"ה רוצה מאיתנו. דבריה חיזקו את המשתתפות.
עוד השתתפה סגנית שר האוצר לשעבר ויו"ר השדולה למען מתמודדי 
הנפש, חה"כ מיכל וולדיגר שאמרה כי הפעילות החברתית ותחושת ה"ביחד" 
שמייצר הארגון, תורמים תרומה משמעותית לבריאות הנפשית והפיזית של 

אלמנות, בוודאי כשמדובר בגיל השלישי.
הצד האומנותי של האירוע כלל הופעת תיאטרון והשתתפות פעילה של 
הנשים המשתתפות שרובן קיבלו על עצמן להגדיל באומץ את היעדים עמן 
נכנסו לאירוע מתוך הבנה שבכך הן מאפשרות להאיר את חייהן של עוד 

אלמנות בכל רחבי הארץ שעדיין לא נחשפו לארגון.
חשוב לציין שמשנה לשנה הולך וגדל חלקן של השותפות הצעירות 
ש"התייתמו" מאביהן וחשו מקרוב עד כמה נחוצה וגדולה תרומת הארגון 

לאמהותיהן האלמנות.
אם גם מעוניינת לתרום לעמותה, היכנסי לכתובת:

https://shutaf.im/niflaot או חייגי 058-521-7700
כל תרומה, גם התנדבות, תתקבל בברכה.

הושק קמפיין 
 השותפות השנתי 

של נפלאות

מודעה

לדעת
שהוא 
בידיים 
טובות.

 ישיבה גדולה
 תות"ל דעת - מגדל מרדכי
בראשות הרב יצחק ערד

ב"ה

הזדרזו ושריינו מקום לשנה"ל תשפ"ה

שלוחה 077-222-47771

שבת

 שחיטה
עופות ובהמות

איסור והיתר

 משגיח
כשרות

ברכות הנהנין

סופרות 
סת"ם

מועדים

שיפוץ 
תפילין

ל++דעת
ל++דעת

שזה בשבילו

שזה מקצועי

שיטה חינוכית חסידית,
גישה אישית שמחוללת פלאים!

 תכנית עשירה וברמה גבוהה
בלימודי קודש, כהוראת הרבי

☆
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בתגובה שאל הרבי, בכתב ידו על המכתב, אם ידוע 
על כך )לממונים על הנושא(. בסוגריים ציין הרבי את 
שם משפחתו של הרב קוטלרסקי. הרב חדקוב מיהר 
לקרוא לרב קוטלרסקי ולמסור לו את שאלת הרבי.

כעבור זמן קצר צלצל הטלפון במשרדו של הרב 
קוטלרסקי ועל הקו היה הרב חדקוב. הרב קוטלרסקי 
הבין שהרבי ממתין לתשובה מיידית. הרבי היה על 
הקו, והרב חדקוב חזר על השאלה. האם ידוע מה 
קורה בקהילה הזו? הרב קוטלרסקי השיב בשלילה. 
ואז נשמע קולו של הרבי, מוכיח: "אויב ער וויס, 
וואס האט ער געטאן פאר זיי? און אויב ער ווייסט 
ניט, ווי קומט עס אז עס זאל זיין א מדינה וואו דו 
ביסט אחראי, אז דו ווייסט ניט וועגן דעם?" אלו 
היו מילים בהירות שגילמו את הציפיות שתלה הרבי 
בעובד הנמרץ במל"ח. אם הוא יודע, אמר הרבי, 
מה עשה בנוגע לכך? ואם אינו יודע – כיצד ייתכן 

שתהיה מדינה באחריותך שאינך יודע עליה?
מיותר לציין שהקשר של הרב קוטלרסקי עם 
הקהילה הבוליבית נוצר במהירות, ותמימים שלוחים 

נשלחו אליה במסגרת ה'מרכז שליחות'.
ודוגמאות נוספות ישנן למכביר.

הרב קוטלרסקי, בכישרונו ובמסירותו, היווה זרוע 
ארוכה של הרבי בפיתוח עולם השליחות ושגשוגו. 
פעמים רבות נקרא על ידי הרב חדקוב בשמו של 
הרבי, ולעיתים היישר מאת הרבי, לנסוע למקומות 
שונים בעולם. לעיתים נאמרה לו הסיבה ולעיתים 
נסע בלי לדעת מדוע. ככל שנקפו השנים גברו 
סמכויותיו ותפקידיו. אחרי ג' תמוז הוסיף ביתר שאת 
בעבודתו. מפעל השליחות של הרבי הכפיל ושילש 
את עצמו. אפשר לזקוף לזכותו של הרב קוטלרסקי, 
למרצו ולרוחב החזון שלו שורה ארוכה של מיזמים 
שהזניקו את עולם השליחות לגבהים חדשים. הוא 

היה הזכאי שלידיו גלגלו את הזכות להקימם.
כישרונות ומעלות רבים היו לו, לרב קוטלרסקי, 
והוא ניצלם היטב עבור הרבי ועבור עולם השליחות. 
לצד כושר הדיבור הנודע שלו, היה אומן בגיוס 
כספים. פעם אף סיפר כי באחת היחידויות שלהן 
זכה בצעירותו, הדריך אותו הרבי ונתן לו 'שיעור' 
בגיוס כספים. הרבי תיאר לפניו באריכות איך ניגשים 

לפגישה עם גבירים ואת העבודה הנדרשת לזה.
כינוסי  בראש  שעמד  הוא  קוטלרסקי  הרב 
השלוחים כבר מהכינוס הראשון, עם יו"ר המל"ח 
יבדל"ח וחבר מזכירות הרבי, הרב חיים יהודה 
קרינסקי. בכינוסים השקיע כוחות נפש עצומים והפך 
אותם בשנים האחרונות, בעזרת צוות מוכשר, לימים 
המעצימים מאוד את השלוחים ומעניקים להם שפע 

של כל טוב, שיחזקם עוד בשליחותם.
"הרב קוטלרסקי ידע שהזמן של הכינוס הוא 
כמעט הזמן היחיד שבו שלוחים נפגשים זה עם 
זה", משתף הרב נג'ר, שארגן תחת הרב קוטלרסקי 
את הכינוסים בשנים האחרונות, לצד אחיו הרב 
מענדל קוטלרסקי, "והשקיע ימים ולילות כדי לוודא 
שהתוכנית תהיה מושלמת ותענה על הצרכים של 
השלוחים. היה חשוב לו ששלוחים יצאו עם החלטות 
פרקטיות, עם כלים ביד שיעזרו להם לאחר מכן 

במקום שליחותם.

"הוא גם חשב על הגשמיות של השלוחים. הוא 
היה אומר שיש שלוחים שמגיעים ממקומות נידחים 
שאין בהם בשר כשר. במקום שליחותם הם אוכלים 
רק עוף ולא בשר. לכן רצה שלפחות בכינוס יהיה 
להם שפע כל טוב בגשמיות. הוא דאג לזה. הוא 
היה יכול לומר 'לא צריך'. הוא רצה שכששליח יגיע 
לכינוס הוא ירגיש הכי טוב. ובכל שנה ניסה לשפר 
עוד ועוד. כפי שציינתי, זו הייתה שיטת העבודה שלו: 
תמיד להסתכל קדימה, לחשוב איפה אפשר להוסיף".

בשנים האחרונות התמודד הרב קוטלרסקי בגבורה 
עם המחלה הנוראה שפקדה אותו וחוללה בו שמות. 
עם זאת המשיך ללא לאות בתפקידיו, ואף התאמץ 
לנדוד למקומות שונים בעולם כדי לחזק שלוחים 
ולהיות להם לעזר. בסיום חודש ניסן השנה אף 
השתתף בישיבת צוות מיוחדת, הנערכת בקביעות 

בתקופה זו בכל שנה, לקראת כינוס השלוחים 
העולמי תשפ"ה. האספה התקיימה בביתו. היה חשוב 

לו להיות חלק ממנה והיה מעורב בפרטיה.
עד הרגע האחרון חי שלוחים. רצה לעשות את 
רצונו של הרבי ולבצע את השליחות שהוטלה עליו. 
בסיום הלווייתו שהתקיימה בשבוע שעבר, רגעים 
לפני סתימת הגולל, סמוך ונראה לאוהל הקדוש, 
הוקראה הצוואה שכתב לשלוחים. הוא קרא להם 
להוסיף ללא לאות בעבודתם והבטיח שינסה להגיע 
להיכלו של הרבי ולבקש עבור כל אחד ואחד מהם. 
הוא הודיע על בקשתו מבנו, הרב מנחם מענדל 
ייבדל לחיים, שימלא את מקומו בכל תפקידיו, עם 
אחיו מענדל ייבדל לחיים, שעבד עימו זה שנים 

ארוכות במל"ח.
n אבד חסיד ושליח מן הארץ.�

 JEM | 213519 משמאל, מלווה את הרבי אחרי קידוש לבנה במוצאי יום הכיפורים באחת משנות המ"ם

FJCU – פדרציית הקהילות היהודיות באוקראינה

אבל יחיד עשי לך
בשמם של כלל הקהילות היהודיות ויהודי אוקראינה, אבלים וכואבים, נדכאים 

ונאנחים אנו מאוד על פטירתו של כמ"ע ידידינו הדגול מרבבה,

עוזר ותומך ומסייע לכל פעולותינו רבות בשנים,
עומד לימין השלוחים באוקראינה תמיד, בעיתות שלום ובמלחמה, בתוככי שאר 

פעולותיו הגדולות והברוכות למען השלוחים, לגיון של מלך, בכל קצוי תבל

סיו"ר המרכז לעניני חנוך 

הרה"ח הרב משה יהודה קאטלרסקי ע"ה 

ומביעים אנו את תנחומינו הכנים לרעייתו הרבנית מרת רבקה תבדל"א,

לבנו ממשיך דרכו בעבודת הקודש ידידנו הרב מנחם מענדל שיחי'

ולכל בני המשפחה הנכבדה

בנחמת ציון וירושלים תנוחמו ובהמשך הפעולות הברוכות כרצון ק' של רבנו נשיאינו תמצאו 
חיזוק ונוחם ובקרוב ממש נזכה לראות בקיום היעוד והקיצו ורננו שוכני עפר והיא בתוכם בגאולה 

האמיתית והשלימה, נאו מיד ממש

הרב מאיר סטמבלר, יו"ר
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